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SLOVO ÚVODEM
Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů,
 pomalu se loučíme s volebním obdobím 2014 - 2018 a na dveře již klepou komunální volby, kterými 
prakticky začíná nové volební období 2018 – 2022. Nechci zde uplynulé volební období nijak zvlášť hod-
notit, ale chci jen uvést, že i v naší obci se v tomto období mnohé k lepšímu změnilo a vykonalo. Změny 
k lepšímu jsou na některých místech a objektech patrné na první pohled.
 V našem čtvrtletníku Těchonínské listy jsme po celé volební období průběžně o dění v obci infor-
movali. Bylo to o činnosti spolků, základní a mateřské školy, o sportovních a kulturních akcích, a to díky 
našim dopisovatelům. Byli jste také informováni o probíhajících stavebních akcích v obci, o jejich pří-
pravě, finančním zabezpečení a podobně. Mnohé k tomu se bylo možné dozvědět z rubriky „Pár řádků 
od starosty“, která byla pravidelně v každém vydání, a také z poměrně podrobné informace z jednání 
každého zastupitelstva obce. Podané informace byly samozřejmě v souladu se zápisem z každého jednání 
zastupitelstva, byly pravdivé, ale nešlo o oficiální dokument. Tím vždy byl a je zápis s usnesením z jednání 
zastupitelstva obce, do kterého je možné nahlédnout na obecním úřadě, je na webových stránkách obce 
Těchonín a zveřejněn je na úřední desce obce, kde je do týdne po konání zastupitelstva obce vyvěšen.
 Za celé čtyřleté období vycházely Těchonínské listy pravidelně a vyšly celkem šestnáctkrát. První 
vydání bylo ZIMA 2014 a posledním vydáním je PODZIM 2018, který máte právě před sebou.
 I tato vydání budou svázána do knihy s názvem „Těchonínské listy ZIMA 2014 – PODZIM 2018, II. 
svazek. První svazek je z předcházejícího volebního období 2010 – 2014. Těchto knih bude celkem pět 
a budou po jednom výtisku uloženy na: Obecní úřad Těchonín, kronika obce, základní a mateřská škola, 
redakční rada Těchonínských listů a místní knihovna. Právě v místní knihovně si budete moci knihu pro-
hlédnout již koncem měsíce října, případně i zapůjčit. Pokud by měl někdo z občanů zájem nechat si své 
výtisky také svázat, tak je to možné v knihařství v Žamberku, na adrese Pod Radnicí 147. S paní knihařkou 
je to domluveno, cena za jednu vazbu je přibližně 300 Kč.
 Redakční rada Těchonínských listů je ochotna ve své činnosti pokračovat i v nadcházejícím volebním 
období. Vydavatelem Těchonínských listů je Obec Těchonín, a tak bude záležet především na novém za-
stupitelstvu obce, zda bude jejich další vydávání podporovat, a to především finančně. Věříme, že tomu tak 
bude, a že se s Těchonínskými listy budete setkávat i nadále. Určité poznatky s jejich vydáváním již máme, 
zda se něco změní v jejich obsahové náplni v roce 2019, vás budeme informovat v prosincovém vydání 
TL – ZIMA 2018.
 Nechci se moc pouštět do nějakých úvah, čemu se v našem zpravodaji věnovat více, či méně, ale o ně-
čem se chci přece jen zmínit. Bylo by vhodné možná i nutné něco více vědět o zastupitelích obce, o jejich 
činnosti, každý zastupitel pracuje v nějakém výboru nebo komisi, kde se seznamuje s konkrétními informa-
cemi, orientuje se v nich a k daným problémům zaujímá nějaký postoj. Sami zastupitelé obce by měli mít 
zájem k věcem se vyjadřovat, a to nejen na jednání zastupitelstva obce, ale i prostřednictvím vydávaného 
zpravodaje. Samozřejmě, že to nelze nikomu nařídit, ale je to na uvážení každého z nich. Vhodné by bylo 
něco více vědět také o práci a náplni jednotlivých výborů a komisí, čím se zabývají, co řeší, a to prostřed-
nictvím svých předsedů. Mám pocit, že mnozí občané to nevědí. Výbory a komise jsou důležitými orgány 
zastupitelstva, v nichž se připravují podklady pro jednání zastupitelstva obce, které na základě získaných 
podkladů od těchto orgánů může potom lépe rozhodovat. Za určitou pozornost by také stálo zmínit se občas 
i o zdánlivých drobnostech a maličkostech, kterými občané napomáhají zlepšování vzhledu obce. Byť by 
to byla třeba úprava i menšího veřejného prostoru. Najde se toho určitě více, na co by bylo dobré zaměřit 
pozornost.
 Vážení občané a čtenáři Těchonínských listů, děkujeme Vám za dosavadní přízeň a věříme, že 
i v nadcházejícím období budete čtvrtletník Těchonínské listy číst a že svými příspěvky obohatíte jejich 
obsahovou náplň. Děkujeme také všem přispěvatelům za spolupráci.
 Užívejte všichni ve zdraví a pohodě podzimní období.
 Karel Vencl
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Vážení spoluobčané,

 ani úmor nadprůměrných letních teplot nezdolal svěží mysl a náladu zastupitelstva naší obce. 
Byla dokončena oprava kaple v Celném s osazením požehnaných zvonů sv. Jana Nepomuckého a T. 
G. Masaryka, opravy hromosvodu a kompletní výměny elektroinstalace vč. revizí, kde by také mělo 
být do konce roku dokončeno restaurování vnitřních maleb. Dobudována byla opěrná zeď u fary, 
na které by mělo být do konce října osazeno oplocení v obdobném provedení jako před budovou 
základní školy. Uskutečnilo se výběrové řízení na zhotovitele 1. etapy zakázky „Energetické úspory 
v bytových domech – Obec Těchonín – část 1 A“ pro bytové domy Těchonín č. p. 171 a 172. Realizaci 
této 1. etapy zakázky získala společnost Vanderlaan, s. r. o. s  termínem dokončení 31. 5. 2019 dle 
SOD. Dnes je již provedena výměna výplní stavebních otvorů, probíhají práce na zateplení obálek 
budov. Nyní zastupitelstvo připravuje zahájení výběrového řízení na zhotovitele zakázky „Energetic-
ké úspory v bytových domech – Obec Těchonín – část 2“ pro bytové domy Těchonín č. p. 110 a 166, 
které by měly být realizovány v předpokládaném období 4/2019 – 9/2019. Poté by měla následovat 
realizace 2. etapy zakázky „Energetické úspory v bytových domech – Obec Těchonín – část 1 A“ pro 
bytové domy Těchonín č. p. 178, 179 a 180 v předpokládaném období 6/2019 – 9/2020. Obě zakázky 
„Energetické úspory v bytových domech – Obec Těchonín – část 1 A“ (1. etapa č. p. 171 a 172 a 2. 
etapa č. p. 178, 179 a 180) a „Energetické úspory v bytových domech – Obec Těchonín část 2“ (Tě-
chonín č. p. 110 a 166) jsou spolufinancovány Evropskou unií, poskytovatelem je Ministerstvo pro 
místní rozvoj ČR, program: 11703 - Integrovaný regionální operační program. Momentálně probí-
hají jednání, pro vyhlášení výzvy a zahájení výběrového řízení na zhotovitele zakázky „Zvyšování 
bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“,ve které je navrženo kromě 
chodníku a míst pro přecházení i veřejné osvětlení v celém úseku od kostela po železniční viadukt. 
Po předchozích výběrových řízeních budou společností DOMETT, s. r. o. tento měsíc dokončeny vý-
měny oken v obecních nájemních bytových domech na adresách Celné č. p. 110 a Těchonín č. p. 71. 
Do konce roku se plánují ještě dvě rekonstrukce bytů většího rozsahu, a to bytu č. 2 na adrese Tě-
chonín č. p. 71 a bytu č. 10 na adrese Těchonín č. p. 179. Se zhotovitelem Petr Hondl ze Studeného 
byla podepsaná smlouva o dílo na zakázku „Oprava chodníku u hasičské zbrojnice Těchonín 189“ 
s termínem dokončení do konce října 2018. Na přelomu měsíců září – říjen letošního roku by měl být 
proveden nátěr střechy na prodejně potravin v Celném. Jsou vyhotoveny pasporty místních a úče-
lových komunikací a veřejného osvětlení. Na pasportu kanalizačního řadu se pracuje. Je dokončena 
Územní studie U Kasáren (lokality vedené v Územním plánu jako Z11 a Z14), na jejímž základu je 
možné začít další činnosti jako přeparcelizace, vybudování inženýrských sítí, veřejného osvětlení, 
výstavba pozemních komunikací atd.
 
 Vážení spoluobčané, na úplný závěr mi dovolte, abych při příležitosti nadcházejících voleb do 
zastupitelstev obcí, které se uskuteční 5. a 6.  října tohoto roku, popřál všem kandidátům mnoho 
úspěchů. Dále bych na tomto místě poděkoval zastupitelům obce, školství, místním organizacím 
a všem lidem, kteří jakoukoli měrou v jakémkoli odvětví pomohli naší obci udržet dobrý směr.

Daniel Krejsa

PÁR ŘÁDKŮ OD STAROSTY
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Vážení občané,

 veškeré vynaložené úsilí a provedené kroky vedoucí k realizaci akce „chodníky“ se v této době 
blíží ke své další etapě. Pokračují práce projektanta, který reaguje na podmínky SFDI, jež musíme 
akceptovat a vpravit do projektové dokumentace, protože jsme se stali úspěšnými žadateli o dotač-
ní spolufinancování akce. Do konce letošního roku předpokládáme vysoutěžení dodavatele stavby. 
Samotné stavební práce budou provedeny v roce následujícím. Co se týče dopravy v období stavby, 
připravme se na to, že po dobu stavební činnosti dojde k omezování provozu, rychlosti a podobně. 
Příští rok touto dobou bychom mohli mít chodník z centra obce k místnímu nádraží ČD (viaduktu) 
včetně veřejného osvětlení hotový.
 
 Na konci září 2018 budeme opět jako každý rok podávat žádost do POV Pardubického kraje 
2019 na projekt Malé památky Orlicka. Pro následující rok budeme žádat o finanční podporu na re-
staurování sousoší Nejsvětější Trojice s korunováním Panny Marie u místní školní jídelny, jež bude 
provedeno v příštím roce.
 
 V současné době pracujeme na kalendáři obce Těchonín na rok 2019. V předešlých letech jsme 
se snažili, aby Vám kalendář přinášel co nejvíce potřebných informací a byl i plný hezkých vyob-
razení naší obce. Nebude tomu jinak ani v letošním roce. Pevně doufáme, že se nám podaří dodat 
kalendář na obvyklá prodejní místa do konce měsíce listopadu (snad i trochu dříve). Co se týče ceny, 
domníváme se, že by se měla pohybovat v obdobné relaci, jako tomu bylo v loňském roce.
 
 Rád bych Vás informoval, že jsme se rozhodli pro velký zájem objednat další dotisk almanachů, 
a to jak almanachu těchonínského, tak i celenského. Těší nás zájem o tyto publikace a rádi nechává-
me dotisky udělat. Na obecním úřadě jsou také k zakoupení další propagační materiály – retroreflex-
ní pásky se znakem obce, pamětní medaile, odznáčky a pohlednice.
 
 Na závěr bych Vám chtěl poděkovat za přízeň v dnes již prakticky končícím volebním období. 
Po dobu svého působení na obecním úřadě na pozici místostarosty jsem se snažil Vámi svěřenou 
důvěru nezklamat a dělat vše, co bylo a je v mých silách, pro dobro naší obce. V tomto vydání Těcho-
nínských listů bude zveřejněn i volební program nezávislých kandidátů 1 a 2 pro komunální volby 
do zastupitelstva obce v roce 2018. Volební dny připadly na 5.-6. října 2018. Pokud jsme Vás jakožto 
nezávislí kandidáti nezklamali svou předchozí činností, ztotožňujete se s duchem našeho volebního 
programu a dáte nám svou důvěru, bude nám ctí jej pro Vás v nadcházejícím volebním období plnit.
 
 Vážení čtenáři, přeji Vám podzim plný pěkných dní.

Josef Sedláček

OD MÍSTOSTAROSTY

Vážení občané, Ti z Vás, kteří máte zájem o získání bližších informací k jednotlivým bodům usnese-
ní, navštivte veřejná jednání zastupitelstva obce, nebo se s Vaším dotazem neváhejte obrátit v úřed-
ních hodinách na Obecní úřad v Těchoníně. Na Vaše dotazy Vám rádi odpovíme.

starosta a místostarosta obce Těchonín
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V celém znění je zápis a usnesení z jednání ZO k nahlédnutí na obecním úřadě a na www.techonin.cz. Na úřední 
desce je zápis a usnesení zveřejněno do týdne po konání ZO.
Pro účely hlasování jsou zastupitelům přidělena tato čísla:

Chládek J. Junek J. Krejsa D. Kreuselová L. Leicht J. Motyčka V. Olšar M. Sedláček J. Špinlerová I. Vencl K. Všetička V.

1 2 3 4 5 6 7 8 9 10 11

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Úkol z minulého zasedání.
Týkal se zahájení projekčních prací na opravu chodníku u hasičské zbrojnice. Starosta obce připra-
vil rozpočet, který je přílohou tohoto zápisu.

• Schvaluje odeslat výkaz výměr bez ocenění na adresy pěti firem, byly jmenovány, s požadavkem 
na zpracování cenové nabídky na provedení opravy chodníku.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Bere na vědomí zprávu předsedy komise stavební a ŽP. (Jiří Junek)
Výše nájemného v obecních bytech je beze změny a činí 31,05 Kč/m2. Tři nájemní byty jsou v sou-
časnosti volné, ale byt č. 4 v č. p. 178 je v rekonstrukci, byt č. 1 v č. p. 71 se na rekonstrukci připra-
vuje a byt č. 10 v č. p. 179 je k rekonstrukci doporučen.
Zpráva je přílohou tohoto zápisu.

• Schvaluje provést rekonstrukci uvolněného bytu č. 10 v obecním domu č. p. 179 v Těchoníně.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Bere na vědomí zprávu předsedy komise sociální a SPOZ. (Mgr. Kreuselová Lenka)
Zpráva je přílohou tohoto zápisu.

• Bere na vědomí zprávu předsedy komise sociální a SPOZ. (Mgr. Kreuselová Lenka)
• Bere na vědomí informaci o rozpočtovém opatření č. 3/2018 (Daniel Krejsa)

K 1. květnu 2018 bylo provedeno rozpočtové opatření č. 3. Příjmy byly navýšeny o 126 tis. Kč za 
prodej dřeva z obecních lesů a o 30 tis. Kč za prodej pozemků. Na výdajové straně byla navýšena 
položka u silnic o 560 tis. Kč za zhotovení betonové opěrné zdi u fary, u které se uvažovalo finan-
cování v rámci celé akce na výstavbu chodníků. Částka ve výši 400 tis. Kč byla přiřazena na bytové 
hospodářství z důvodu nově vyvstalé, potřebné rekonstrukce bytu č. p. 179/10. 20 tis. Kč je povinné 
navýšení na krizové řízení u Ochrany obyvatelstva - jedná se o nespecifikované rezervy, např. na 
povodně a podobně. U činnosti místní správy došlo k navýšení výdajů o 60 tis. Kč z důvodu nut-
ného pořízení centrálního počítače a záložních zdrojů, což doposud úřad neměl zajištěno. Poslední 
navýšení 100 tis. Kč je na odvody daně z přidané hodnoty. Celkem došlo ke změně (úbytku) stavu 
prostředků na bankovním účtu o 985 tis. Kč.

• Bere na vědomí informaci o vybrané nejvhodnější nabídce na zakázku „ Stavební úpravy bytu 
č. 4, Těchonín č. p. 178 pro Andreje Lukáče. (Daniel Krejsa)
Dne 6. 5. 2018 byla třem uchazečům odeslaná výzva k podání nabídky, dne 21. 5. 2018 bylo pro-
vedeno komisí (Sedláček, Junek, Krejsa) výběrové řízení, doručena byla pouze jedna nabídka od 

Z jednání zastupitelstva obce

JEDNÁNÍ DNE 13. 6. 2018
ověřovatelé zápisu: Mgr. Kreuselová Lenka, Motyčka Václav 
zapisovatel: Sedláček Josef

přítomno zastupitelů: 10/11

(omluveni: Chládek Jaroslav)

přítomno občanů/hostů: 4/0
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Andreje Lukáče s cenou 355 723 Kč. Dle komise jednotlivé činnosti odpovídají cenám předchozí 
zakázky, cena zakázky není podhodnocena ani nadhodnocena. Komise proto rozhodla o přiděle-
ní zakázky Andreji Lukáčovi.

• Schvaluje „Dohodu o provedení práce na údržbu obecních domovních ČOV a septiků“ se za‑
stupitelem Vlastimilem Všetečkou.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Bere na vědomí informaci zastupitele Karla Vencla k  žádosti o  doplnění svítidla veřejného 
osvětlení u č. p. 47 a 48 v Hluchově.
Uvedl, že od společnosti ČEZ získal souhlas k umístění svítidla na sloup rozvodu NN u těchto po-
pisných čísel a dále souhlas k umístění svítidla na sloup u komunikace směrem k Otmarce včetně 
instalace vrchního přívodního kabelu v délce cca 30 m k tomuto svítidlu.
V současné době je zajišťován materiál, světla budou instalována do 31. 8. 2018, žadatel bude osob-
ně informován. Souhlas s instalací svítidel byl schválen již dříve zastupitelstvem obce. Informace 
byla podána na základě žádosti žadatele.

• Zamítá žádost o koupi pozemku p. č. 165, k.ú.Těchonín o výměře 396 m2.
Hlasovali pro zamítnutí žádosti: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Schvaluje nájemní smlouvu na obecní pozemek p. č. st.116 v k.ú.Těchonín.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Schvaluje výjimku z nejvyššího počtu žáků MŠ Těchonín na školní rok 2018 – 2019.
Výjimka byla udělena na základě žádosti ZŠ a MŠ Těchonín ze dne 7. 6. 2018.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Bere na vědomí informaci o registraci akce a rozhodnutí o poskytnutí dotace na zakázku“Ener‑
getické úspory v bytových domech – obec Těchonín ‑část 1 A“, bytové domy č. p. 171,172,178,179 
a 180.
Část finančních prostředků lze uvažovat pro rozpočet obce na rok 2019 zbytek do rozpočtu 2020.

• Bere na vědomí informaci o  otevírání nabídek zakázky „Energetické úspory v  bytových do‑
mech, obec Těchonín, 1. část, bytové domy č. p. 171 a 172.
Dne 28. 5. 2018 byla výzva této zakázky uveřejněna na profilu zadavatele, do 13.6,2018 13.00 hod. 
byla lhůta pro podání nabídek, v 13.05 hod. došlo k otevírání nabídek.

• Schvaluje zadat vyhotovení „Pasportu veřejného osvětlení obce Těchonín“ a „Pasportu pozem‑
ní komunikace obce Těchonín“ společnosti NF Energy.
Pasporty budou plně kompatibilní s softwarem GObec. Cenová nabídka na vyhotovení nabídky 
pasportu veřejných místních komunikací je 14 173 Kč, cenová nabídka na vyhotovení pasportu 
veřejného osvětlení je 14 578 Kč. Obec je vlastníkem místních komunikací a veřejného osvětlení 
a jeho povinností je mít tuto dokumentaci zpracovanou. Zastupitel Karel Vencl byl starostou obce 
požádán o součinnost při zpracování pasportu veřejného osvětlení, ten žádosti vyhověl.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Schvaluje pro volební období 2018 – 2022 pro obec Těchonín jedenáct zastupitelů.
Současný počet zastupitelů obce je také jedenáct.
Hlasovali pro: 2,3,4,5,6,7,8,9,10,11, proti.0, omluveni: 1

• Bere na vědomí informaci o zvonech pro kapli v Celném a informaci o změně zhotovitele pro 
stavební akci „Obnova kulturní památky kaple v Celném“.
Dne 23. 6. 2018 při oslavách 450. výročí obce Celné, na fotbalovém hřišti v Celném, budou zvony 
požehnány a nejpozději do konce měsíce září v kapli zavěšeny a zprovozněny.
Firma, která měla stavební práce na kapli provádět, nezahájila práce ve stanoveném termínu, pro-
to s ní byl smluvní vztah ukončen. Na základě provedeného průzkumu byla pro stavební práce na 
kapli vybrána firma VAKSTAV spol. s.r.o Jablonné nad Orlicí.
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Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Josef Sedláček, místostarosta:
• Sdělil, že restaurátorské práce na křížku umístěném na křižovatce na Celném s odbočkou na Stude-

né již probíhají. Provádí je pan Bláha.
Dagmar Vodičková, občanka obce:
• Upozornila na nevyhovující stav povrchu pozemků kolem obecního domu, kde bydlí, a na stav 

odvodu dešťových vod.
Jan Leicht, zastupitel obce:
• Upozornil na nevyhovující stav venkovní zpevněné plochy u hlavního vchodu do bytového domu 

č. p. 166 v Těchoníně. Odpověď starosty obce: Na tomto objektu jsou plánovány stavební úpravy 
hospodářské části, včetně zateplení obytné části, proto bude vhodné provést nový chodník až po 
těchto činnostech. Výměna zpevněných ploch se také plánuje u bytových domů č. p. 178, 179 a 180 
v Těchoníně.

Karel Vencl, zastupitel obce:
• Upozornil, že dle sdělení některých občanů je částečně zanesen bahnem poldr na Těchonínském 

potoce v Hluchově. Odpověď starosty obce: V minulosti bylo se správcem toku (LČR) toto opa-
kovaně řešeno s tím, že stav tohoto místa si hlídají. Místostarosta obce přesto zkontaktuje správce 
toku a bude ho o stavu informovat.

• Informoval o umístění koněspřežné hasičské stříkačky FLADER na hřišti v Celném při oslavách 
výročí Celného.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10, proti.0, omluveni: 7,8,11
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Schvaluje „Smlouvu o dílo “ na zakázku „Energetické úspory v bytových domech, obec Těcho‑
nín – 1. část, bytové domy č. p. 171 a 172 v Těchoníně se společností Vanderlann, s. r. o. Praha.
Otevírání obálek s nabídkami doručenými od čtyřech firem se uskutečnilo 13. 6. 2018 v 13.05 
hod., firma Vanderlaan, s. r. o. měla nejnižší nabídkovou cenu, a to 3 197 171,36 Kč bez DPH.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,9,10, proti.0, omluveni: 7,8,11

• Schvaluje přidělení obecního bytu č. 10 v bytovém domu č. p. 179 v Těchoníně.
V tajném hlasování bylo pro přidělení bytu zájemci 8 zastupitelů

Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Karel Vencl, zastupitel obce:
• Informoval o možnosti zasílat povinné výtisky na některé adresy v elektronické podobě.
Daniel Krejsa, starosta obce:
• Informoval o dalším mimořádném zasedání ZO, které se uskuteční 11. 7. 2018.

 
 

JEDNÁNÍ DNE 26. 6. 2018 ‑ mimořádné jednání ZO
ověřovatelé zápisu: Leicht Jan, Karel Vencl
zapisovatel: Mgr. Špinlerová Ivanka

přítomno zastupitelů: 8/11

(omluveni: Olšar M., Sedláček J., Všetička V.)

přítomno občanů/hostů: 0/0
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Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti.0
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Schvaluje přidělení obecního bytu č. 1 v bytovém domu č. p. 179.
V tajném hlasování bylo pro přidělení bytu prvnímu z pěti zájemců 9 zastupitelů, proti 2. Výše kauce 
je stanovena na 12 tis.Kč.

• Schvaluje společnost DOMETT, s. r. o., Žamberk provedení výměny okenních prvků u obecní‑
ho nájemního domu č. p. 110 v Celném.
Ze tří podaných nabídek měla společnost DOMETT,  s.  r.  o. nejnižší nabídkovou cenu, a  to 
147 844 Kč včetně DPH.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti.0

• Schvaluje společnost DOMETT, s. r. o., Žamberkk provedení výměny okenních prvků u obec‑
ního nájemního domu č. p. 71 v Těchoníně.
Ze tří podaných nabídek měla společnost DOMETT,  s.  r.  o. nejnižší nabídkovou cenu, a  to 
91 908 Kč včetně DPH.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti 0.
 

Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Karel Vencl, zastupitel obce:
• K připravované instalaci stožárových svítidel u MŠ uvedl, že je nutné odstranit za plotem u MŠ 

porost borovic (4), které by bránily osvětlení vchodu do budovy MŠ.
• Informoval o porouchaných hodinách na kostelní věži, jsou na to dotazy od občanů. Je poškozený 

elektromotor. Doporučil provést opravu těchto hodin.
Martin Olšar, zastupitel obce:
• V souvislosti s veřejným osvětlením pohovořil o světelném smogu.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

Hlasovali pro: 1,2,3,4,6,8,10,11 proti.0, omluveni: 5,7,9
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Úkol z minulého zasedání.
Týkal se zanášení poldru v Hluchově. Josef Sedláček jednal se správcem toku LČR a dostal odpo-
věď, že se jedná o retenční přepážku, tedy ne poldr, a ta není určena k protipovodňové ochraně, ale 
k zachycování splavenin z horní části Těchonínského potoka, aby následně nedocházelo k jejich 
usazování ve vodním toku uvnitř obce. Dle vyjádření LČR je přepážka pravidelně kontrolována 

JEDNÁNÍ DNE 11. 7. 2018 ‑ mimořádné jednání ZO
ověřovatelé zápisu: Motyčka Véclav, Špinlerová Ivanka
zapisovatel: Sedláček Josef

přítomno zastupitelů: 11/11

přítomno občanů/hostů: 0/0

JEDNÁNÍ DNE 15. 8. 2018
ověřovatelé zápisu: Vencl Karel, Všetička Vlastimil 
zapisovatel: Sedláček Josef

přítomno zastupitelů: 8/11
od 18.48 hod. 9/11

(omluveni: Leicht J., Olšar M., Špinlerová I. do 18.48 hod.)

přítomno občanů/hostů: 4/0



10

a po naplnění sedimentem je vyčištěna. Písemná odpověď LČR je přílohou tohoto zápisu.
• Bere na vědomí zprávu předsedy finančního výboru Václava Motyčky o plnění rozpočtu obce za 

I.pololetí roku 2018, která je přílohou tohoto zápisu.
• Bere na vědomí zprávu účetní obce Ing. Marcely Žofkové o placení poplatků za I.pololetí roku 

2018, která je přílohou tohoto zápisu.
• Schvaluje „Žádost o poskytnutí dotace z prostředků Pardubického kraje v rámci POV na rok 

2019“ pro akci „Stavební úpravy bytového domu č. p. 166 v Těchoníně, hospodářská část“.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,6,8,10,11 proti.0, omluveni: 5,7,9

• Schvaluje „Aktualizaci programu obnovy venkova pro období 2018 – 2022.“
Aktuální místní program obnovy venkova (POV) je povinnou přílohou k žádosti o dotaci z Par-
dubického kraje v rámci POV nebo program rozvoje obce platný minimálně do konce roku 2019.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,6,8,10,11 proti.0, omluveni: 5,7,9

• Bere na vědomí „Rozpočtové opatření č. 4/2018“.
Došlo k přesunům mezi paragrafy a položkami, ale nedošlo ke změně peněžních prostředků na 
bankovním účtu. Příjmy byly navýšeny o 8 tis. za prodej dřeva a výdaje také celkově navýšeny 
o 8 tis. Kč za úpravy terénu na Celném.

• Bere na vědomí „Rozpočtové opatření č. 5/2018“.
U silnic musely být navýšeny výdaje za opravu komunikací o 20 tis. Kč, zhotovení kamenné zdi 
u kostela na dohodu o provedení práce 90 tis. Kč, odměna za získání dotace na chodníky 310 tis. 
Kč, zhotovení oplocení na kamenné zdi u kostela 200 tis. Kč. U paragrafu Záležitosti kultury byly 
navýšeny příjmy o 15 tis. Kč za prodej upomínkových předmětů na oslavách v Celném, u výdajů 
došlo k přesunům mezi položkami dle známé skutečnosti. U Komunálních služeb byla zařazena 
položka Stavby, což je výdaj ve výši 80 tis. Kč na úřední desky a informační vitríny. Tato rozpočto-
vá změna nám přinesla snížení peněžních prostředků na bankovním účtu o 660 tis. Kč.

• Schvaluje přidělení nájemního bytu č. 4 v bytovém domu č. p. 178 v Těchoníně.
V tajném hlasování bylo vybíráno ze šesti žádostí, které byly přečteny. Byt byl přidělen žadateli 
s č. 1 dle pořadí na hlasovacím lístku.
Pro přidělení bytu žadateli s č. 1 bylo 7 zastupitelů, proti 1 zastupitel.

• Schvaluje klíčové projekty investičního a  neinvestičního charakteru dle rozvojových priorit 
obce Těchonín pro Národní investiční plán ČR zpracovaný Ministerstvem pro místní rozvoj na 
základě dopisu ze dne 31. 7. 2018.
Seznam klíčových projektů je přílohou tohoto zápisu.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,6,8,10,11 proti.0, omluveni: 5,7,9

• Bere na vědomí informaci o výběru výběru zhotovitele, Petr Hondl, pro akci „Oprava chodníku 
u hasičské zbrojnice Těchonín 179“.
K podání nabídky bylo vyzváno pět firem, doručena byla pouze jedna nabídka s částkou 60 000 Kč. 
Zájemce o provedení stavby byl požádán o doplnění nabídky o ceny palisád, kterých je 354 kusů.
Cenová nabídka po tomto doplnění činí 85 528 Kč, s DPH to je 99 859 Kč. Cena odpovídá před-
pokladu projektanta. Připravuje se návrh smlouvy se zhotovitelem, termín dokončení 10/2018.
Chodník může být ve stejném provedení jako doposud, nebo se nabízí varianta šikmé rampy, 
pokud vyhoví převýšení dotčené ČSN.

• Bere na vědomí informaci o stavu akce „Stavební úpravy bytu č. 4, Těchonín č. p. 178“.
Dílo bylo dokončeno a protokolárně předáno v dobré kvalitě objednavateli dne 13. 8. 2018, faktu-
rovaná částka byla navýšena o 3 200 Kč z důvodu nutného dorovnání nadměrných křivostí stěn 
v koupelně a WC, konečná částka za opravu bytu je 358 923 Kč.

• Bere na vědomí informaci o stavu akce „Opěrná stěna při silnici č. II/311 úseku centra obce 
Těchonín“.
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Monolitická železobetonová stěna provedená firmou VAKSTAV, spol. s r. o. je hotova a byla předá-
na k 31. 5. 2018. Přizdívka z kamene je také hotova v kvalitním provedení od Jaroslava Kopeckého 
ze Sobkovic, Petra Kopeckého a Jaroslava Kopeckého. Ztužující železobetonová hlava bude prove-
dena společností VAKSTAV, spol. s r. o. v průběhu měsíce září.

• Bere na vědomí informaci o výstavbě oplocení na opěrné stěně při silnici č. II/311 a o výběru 
zhotovitele tohoto oplocení.
Oplocení je navrženo v obdobném provedení jako u ZŠ, opticky to bude působit jako jeden celek 
a  toto provedení nevyžaduje náročnou údržbu. Jeho vybudování je nutné především z důvodů 
bezpečnostních. Celková výška plotu bude 1 m, délka 37 m. Oplocení bude majetkem obce.
Pro zhotovení oplocení byly doručeny tři nabídky. Stavbu oplocení proveden Richard Štrbík za 
204 466 Kč. Jeho nabídka byla cenově nejvýhodnější, další dvě nabídky byly o 50 až 60 tis.Kč vyšší. 
Cena za 1 m2 plochy plotu vychází 5 526 Kč, u ZŠ to bylo za 1 m2 plochy 5 858 Kč. Cena je srovna-
telná.

• Bere na vědomí informaci o akci „Obnova kulturní památky kaple v Celném“.
Byl opraven uhnilý bleskosvod včetně provedení revize, výměna elektroinstalace světelného a zá-
suvkového rozvodu včetně revize, oprava fasády včetně jejího nátěru. Výměny částí dřevěných 
trámových stojek, památkářským slangem protézy, byly také již provedeny včetně částečné opra-
vy klempířských prvků střechy kaple. Následně došlo k osazení zvonů včetně jejich elektroinstala-
ce, které zazněly v Celném poprvé od druhé světové války ve středu 1. 8. 2018. Po té byl proveden 
i nátěr celé plochy plechové střešní krytiny. Nyní se provádí oprava dveří. Fixáž stávajících maleb 
interiéru je hotová a do konce roku by měla proběhnout rekonstrukce celoplošné malířské výzdo-
by se závěrečnou fixáží. Co nám zbývá realizovat pro vyúčtování dotace do konce září, je oprava 
dveří a nátěr oken, které by měly být v září také hotové.

• Bere na vědomí informaci o akci „Energetické úspory v bytových domek – Obec Těchonín – 1. 
část“ v rozsahu „Zateplení bytového domu – Těchonín 171“ a „Zateplení bytového domu – Tě‑
chonín 172“
Společnost Vanderlaan, s. r. o., Praha zahájila stavební práce. Stavební otvory jsou zaměřeny, vý-
roba oken a dveří je zadaná. Předpoklad termínu dodávky a osazení těchto oken a dveří je září 
letošního roku. Dále byly do poštovních schránek dotčených bytů vloženy nabídky pro osazení 
vnitřních žaluzií, které nejsou předmětem díla, a v případě zájmu by si je měli finančně hradit 
nájemci na vlastní náklady.

• Zamítá žádost nájemce z obecního domu č. p. 171 ze dne 8. 8. 2018 ve věci objednání a propla‑
cení finančních nákladů za nové žaluzie.
Žádost je přílohou tohoto zápisu.
Hlasovali pro zamítnutí žádosti: 1,2,3,4,6,8,9,10,11 proti.0, omluveni: 5,7

• Bere na vědomí informaci o  stížnosti na stav chodníku před pravým vchodem do bytového 
domu č. p. 178.
Starosta obce podal informaci o stížnosti ze dne 6. 8. 2018: Osoba upadla na obecním chodníku 
před bytovým domem Těchonín č. p. 178. Uvedla, že se to stalo z důvodu špatného stavu povrchu 
chodníku, že je potlučená a obražená. Starosta s dotyčnou osobou na místě provedl prohlídku kri-
tického místa, vážnější nedostatky nebyly zjištěny, uvolněná dlaždice nebyla nalezena, jak osoba 
uváděla.
Po nezdařeném hledání jsme se oba rozešli. K tomu bych chtěl dodat, že na jiném místě, a to na 
parkovišti je pár uvolněných betonových dlaždic, které opravíme. Dále bych chtěl konstatovat, že 
předmětný chodník jsme zhruba před třemi lety přerovnali, aby byl stav vyhovující. Předpoklá-
dám, že po realizaci zateplení bytových domů dojde k výměně okolních zpevněných ploch a stav 
případných nerovností tím bude odstraněn.
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• Bere na vědomí informaci o zahájení prací na výběrovém řízení akce „Zvyšování bezpečnosti 
pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Těchonín“ (ISPROFOND 5537510179)
Místostarosta obce uvedl: Dne 13. 7.  2018 byla ze SFDI na náš obecní úřad zaslána Informace 
o schválení příspěvku na akci: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici II/311 úseku centra 
obce Těchonín“. Jsme registrováni pod č. ISPROFOND 5537510179. Na základě položkového roz-
počtu akce nám byly schváleny dotační finanční prostředky v limitní výši 6 460 000 Kč (z uzna-
telných nákladů). Mimo jiné nám byl zaslán přehled neuznatelných nákladů, který byl vyčíslen 
na částku 5 381 405,67 Kč. Jedná se o částku vyčíslenou na základě zaslaných podkladů. Reálné 
částky se dozvíme, až bude znám zhotovitel stavby, který vyjde ze soutěže. Dále bych Vás chtěl 
informovat o tom, že v rozhodnutí SFDI byly obsaženy informace týkající se nedostatků v PD. Na 
toto jsme ihned reagovali, kdy jsme oslovili našeho projektanta (Ing. Novotného) a administrátora 
(Ing. Raka), kteří v současné době provádějí kroky vedoucí k vyhovění požadavků SFDI. Dále byl 
proveden průzkum trhu, neboť je důležité provést výběrové řízení na dodavatele stavby naší akce. 
Na základě tohoto byl, a to i na doporučení pana Ing. Raka, osloven Ing. Václav Javůrek, který 
má znalost s prováděním výběrových řízení a zejména má znalost se SFDI (jejich podmínkami 
a požadavky apod.) Ing. Javůrek byl požádán o zaslání cenové nabídky, která nám byla 14. 8. 2018 
doručena. Vzhledem k přiloženým referencím a provedenému průzkumu trhu a rozsahu naší za-
kázky je cena za jím nabízené služby přijatelná a obvyklá. Jedná se o částku 55 000 Kč/bez DPH. 
Cenovou nabídku máme ke zhlédnutí zde, kdy je přílohou mého slova. Tímto Vás tedy informuji 
o výběru administrátora výběrového řízení veřejné zakázky na zhotovitele akce: „Zvyšování bez-
pečnosti pěší dopravy při silnici II/311 úseku centra obce Těchonín“ dle metodiky SFDI, jímž je 
tedy: Ing. Václav Javůrek, adresa sídla: Na Labišti 525, 530 09 Pardubice, IČO: 87600129, DIČ: 
CZ67112080408. Informace je přílohou tohoto zápisu.

 
Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Daniel Krejsa, starosta obce:
• Oslavy první písemné zmínky o  obci Celné obecní rozpočet k  dnešnímu dni zatížily částkou 

274.777 Kč.
Josef Sedláček, místostarosta obce:
• Podal informaci (která je přílohou tohoto zápisu) o výběru informačních vitrín, což ve svém slovu 

opodstatnil a řádně vysvětlil. Uvedl: Dne 6. 7. 2018 byl proveden průzkum trhu, z místní znalosti 
byla navštívena i nedaleká obec Bystřec, kde v nedávné době došlo k obnově informačních vitrín – 
úředních desek. Vzhledem k  tomu, že se nám provedení tamních vitrín zamlouvalo, požádali 
jsme obec Bystřec o poskytnutí informací k dodavateli uvedených vitrín, které nám poskytli. Je-
jich posouzením jsme došli k názoru, že jde o vhodného dodavatele. Na obrazovce vidíte fotogra-
fie pořízené v obci Bystřec.
Jedná se o společnost: Systémy pro prezentaci a městský mobiliář, MH Technic, s. r. o. | Skupova 
568/17, 415 01 Teplice, IČ: 28664256 / DIČ: CZ28664256, www. mhtechnic.cz
Společnost jsme požádali o vyhotovení cenové nabídky dle přiloženého nákresu. Tato byla dneš-
ního dne doručena. Je přílohou této informace. Cílová částka je 70 001 Kč vč. DPH. V této částce 
je obsažena částka 20 908,80 Kč vč. DPH za LED osvětlení. Co se týče osvětlení, toto jsme se roz-
hodli v tuto chvíli neobjednávat od uvedené společnosti, cena se nám jeví jako nepřijatelná. O vy-
hotovení cenové nabídky na LED osvětlení oslovíme Ondřeje Simona z Jablonného nad Orlicí. 
Rovněž také i polep vitrín v horní části skla dvířek budeme dle potřeby řešit s nějakou z místních 
reklamních společností. V současné době bychom za vitríny vynaložili částku 50 093 Kč vč. DPH. 
Což se domnívám, že je částka přijatelná.
Asi by bylo na místě uvést, že jsme se snažili vyhovět potřebám všech, kteří v současné době in-
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formační vitríny využívají. Nicméně je na naší následné debatě, zda nedojde k úpravě počtu, či 
velikosti jednotlivých vitrín. Nutno podotknout, že jsme limitováni místem, kde budou vitríny 
umístěny a výměrou potřebného místa (výška od podložky, šíře plochy a odstup od vrchní části). 
Domnívám se, že předložený návrh by mohl plně nahradit předešlý stav. Dále dojde k odstranění 
současných vitrín u autobusové zastávky u kostela. Osobně bych zveřejnil mou osobní myšlenku – 
pokud chceme mít a pracujeme na tom, hezké prostředí v centru obce (k tématu), máme novou 
opěrnou zeď, budou provedeny chodníky, veřejné osvětlení a vše okolo, budou nové vývěsky – rád 
bych viděl, že jejich obsah bude obnovován a nebude „hyzdit“ toto prostředí. Prosím berte to jako 
mou myšlenku. Nelze a ani nechceme nikomu určovat, jakou formou má informační vitríny pou-
žívat. K bodu se vyjádřili jednotliví zastupitelé.

• Podal informaci k provedení snímkování domů v obci Těchonín, za účelem vyhotovení obrazové 
kroniky obce. V současné době byla zahájena činnost vedoucí k pořízení obrazové kroniky domů 
v obci Těchonín. Jedná se o periodickou kroniku, která se dělá s určitým odstupem, tuším 20 let. 
K tomuto jsme oslovili místní fotografku Terezu Velehradskou, která pořízení fotografií provede. 
Pokut se nepletu, tak již v předešlých dnech snímkování prováděla. Vzhledem k problematičnosti 
a obsáhlosti této činnosti bude tato prováděna v měsíci srpnu a září. Jednotliví občasné budou 
z  její strany oslovováni, kdy je tu předpoklad možnosti vyfotografování se před svým domem, 
nebo pouze samotného domu. Jak bylo řečeno, účelem fotografování je získat podklad pro vyho-
tovení obrazové kroniky obce. Fotografie budou tedy použity pouze pro účel vyhotovení obrazové 
kroniky. Paní Tereze Velehradské vydá obecní úřad jakési pověření, že tuto činnost pro obecní 
úřad činí. Jednotliví občané budou pak, jednak z její strany informováni o důvodu její činnosti, 
pak budou informováni prostřednictvím infokanálu obce o tom, že tato činnost bude prováděna 
ze strany paní Velehradské a tato informace bude i zveřejněna na úřední desce obce.

Karel Vencl, zastupitel obce:
• Uvedl své poznatky z pořizování fotodokumentace z května roku 1977. Tehdy byly pořízeny čer-

nobílé fotografie rodinných domů a chalup s  jejich obyvateli, pokud o to měli zájem. Byly také 
pořízeny fotografie veřejných objektů. Kdo z obyvatel měl zájem o fotografii svého obydlí, tak si ji 
mohl za symbolickou cenu zakoupit.

• Informoval, že písemně korespondoval s knihovnami v ČR, kam jsou zasílány povinné výtisky 
Těchonínských listů o další spolupráci. Bylo dohodnuto, že v tištěné podobě budou výtisky zasí-
lány knihovnám pololetně a knihovnám, kterým stačí výtisky v elektronické podobě, tak ihned 
po jejich vydání. V tištěné podobě budou výtisky zasílány čtrnácti knihovnám, doposud to bylo 
knihoven devatenáct. Dojde ke snížení finančních nákladů za poštovní služby.

• Sdělil, že veřejné osvětlení u MŠ bude dokončeno do 30. 9. 2018, včetně terénních úprav.
• K nefunkčním hodinám na věži kostela opakovaně uvedl, že by se mělo hledat rozumné řešení 

k provedení jejich opravy. Jde samozřejmě o nějaké finanční prostředky.Občané jsou na hodiny 
zvyklí, a na to proč nejdou, se dotazují. Víme, že jde o církevní majetek, ale toto je specifická zále-
žitost. Hodiny mohou posloužit každému.

Josef Sedláček, místostarosta obce:
• Bude v této věci jednat s farností Nekoř.

Zastupitelstvo obce:
• Schvaluje program jednání ZO zveřejněný na úřední desce.

JEDNÁNÍ DNE 12. 9. 2018 
ověřovatelé zápisu: Olšar Martin, Chládek Jaroslav
zapisovatel: Špinlerová Ivanka

přítomno zastupitelů: 10/11
od 18.44 hod. 11/11

(omluveni: Sedláček Josef do 18.44 hod.)

přítomno občanů/hostů: 0/4
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Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10,11 proti.0, omluveni: 8
Jednotlivé body programu a návrhy k nim předkládá starosta obce Daniel Krejsa, pokud je jiný 
předkladatel, je uvedeno jeho jméno.

• Úkol z minulého zasedání.
Starosta obce uvedl: Místostarosta Josef Sedláček se na zasedání konaném 15. 8. 2018 ujal řešení 
situace nefunkčnosti hodin na kostele sv. Markéty v naší obci. K tomuto bodu se vyjádří po svém 
omluveném opožděném příchodu na tomto zasedání v některém z následujících bodů.

• Bere na vědomí informaci z odboru dopravy PK. (Daniel Krejsa, starosta)
Dne 29. 6. 2018 byl na obce rozeslán email z odboru dopravy Pardubického kraje s odkazem na 
webové stránky s  návrhem železničního jízdního řádu pro období 2018/2019 a  zároveň výzvou 
o zaslání připomínek k tomuto návrhu. Dne 2. 7. 2018 byla doručena na obecní úřad žádost občana 
naší obce: „Jaký je důvod, že spěšný vlak číslo 1950 na trase číslo 024 ve směru Moravský Kar-
lov – Hradec Králové nezastavuje v obci Těchonín? Když zastavuje třeba v obci Verměřovice?“ Tato 
žádost byla emailem přeposlána na Pardubický kraj a do dnešního dne jsme neobdrželi odpověď.

• Bere na vědomí zprávu o  placení poplatků za 1.pol.roku 2018 (Ing.  Marcela Žofková, účetní 
obce)
Zpráva je přílohou tohoto zápisu. Odvoz a skládkování komunálního odpadu zajišťuje společnost 
KOS Jablonné nad Orlicí. Pokud se vyskytnou nesrovnalosti, jsou řešeny operativně a ihned. K to-
muto bodu se vyjádřili zastupitelé a přítomní občané v debatě. Výsledkem debaty bylo konstatování, 
že je stávající stav vyhovující. Byly zmíněny alternativní možnosti řešení aktuálních obtíží – mož-
nost navýšení počtu nádob, počtu svozových dnů apod.

• Bere na vědomí zprávu o činnost SDH Těchonín (Michal Budiš, předseda SDH Těchonín).
Přednesená zpráva je přílohou tohoto zápisu.

• Schvaluje přidělení obecního nájemního bytu č. 2 v bytovém domu č. p.110 v Celném.
Obec vyhlásila pronájem předmětného bytu dne 22. 8. 2018. Do předem stanoveného termínu, 
tj. 12. 9. 2018 do 12. hod. byly doručeny 3 žádosti, které bych nyní přečetl, a jejich žadatelé jsou 
doplněni do rozdaných hlasovacích lístků Jednotlivé žádosti jsou přílohou tohoto zápisu. Výsled-
kem tajného hlasování je přidělení bytu žadateli s číslem 2 dle pořadí na hlasovacích lístcích (pro-
-proti -zdrženo 5-4-1). Zastupitelstvo schválilo výsledek tajného hlasování.

• Schvaluje výsledek tajného hlasování o přidělení nájemního bytu č. 2 v bytovém domu č. p.110 
v Celném.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10,11 proti.0, omluveni: 8

• Schvaluje přidělení obecního nájemního bytu č. 2 v bytovém domu č. p.71 v Těchoníně.
Obec vyhlásila pronájem předmětného bytu dne 5.  9.  2018. Do předem stanoveného termínu, 
tj. 12. 9. 2018 do 12. hod. byla doručena 1 žádost, byla přečtena. Žadatel je doplněn do rozdaných 
hlasovacích lístků. Žádost je přílohou tohoto zápisu. Výsledkem tajného hlasování je přidělení bytu 
žadateli s číslem 1 dle pořadí na hlasovacích lístcích (pro -proti -zdrženo 10-0-0).

• Schvaluje záměr prodeje pozemku p. č. 624/6, k.ú. Těchonín o výměře 2.100 m2

Žádost o odkoupení pozemku p. č. 624/6, k.ú. Těchonín o výměře 2.100 m2 ze dne 22. 8. 2017 byla 
na obecní úřad žadatelem osobně doručena dne 23. 8. 2017. Usnesením č. 137 ze dne 13. 9. 2017 
byly odsouhlaseny nájemní smlouvy více zájemců, včetně tohoto žadatele, kterým byl ukončen 
nájem po převodu vlastnictví ze Státního pozemkového úřadu na Obec Těchonín. S žadatelem je 
předjednána možnost zřízení věcného břemene pro užití části pozemku veřejností, a to v dnes uží-
vaném rozsahu. S tímto žadatel souhlasí. Kupní cena bude vycházet ze znaleckého odhadu. K věci 
se vyjádřili jednotliví zastupitelé, žadatel a p. Nepustil.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,9,10,11 proti.0, omluveni: 8

• Schvaluje po projednání restaurování výmalby v kapli sv. Jana Nepomuckého v Celném druhou 
etapu činností, které povedou k obnově kompletní vnitřní výmalby.
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První etapa restaurátorských činností obsahující průběh činností až do fixace původní výmalby 
byla zastupitelstvem obce již dříve odsouhlasena.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti.0, omluveni: 0

• Bere na vědomí rozpočtové opatření č. 6/2018 k 7. 8. 2018
K 7. 8. 2018 bylo provedeno rozpočtové opatření č. 6, ve kterém se navýšily příjmy z hazardních 
her o 8 tis. Kč, dotace na oslavy v Celném ze Sdružení obcí Orlicko ve výši 10 tis. Kč. Výdaje byly 
navýšeny o výdaje na inzerci oslav v Celném o 20 tis. Kč a pohoštění při akcích obce o 20 tis. Kč. 
U pohřebnictví došlo k opravě a navýšení položky za pronájem pozemků, celkem navýšení příjmů 
o 3 tis. Kč. Začínají nabíhat výdaje na volby, prozatím nákup materiálu za 12 tis. Kč. Tato změna 
přinesla celkem úbytek prostředků na bankovním účtu 34 tis. Kč.

• Bere na vědomí pozvání na pracovní setkání starostů na téma „Provoz a  podpora prodejny 
potravin ve Vaší obci“
Účast na toto setkání byla potvrzena, jedná se o termín 18. 9. 2018 v 9:00 hod. v zasedací místnosti 
1. patra administrativní budovy Konzum, ul. Tvardkova 1191 Ústí nad Orlicí. Pokud bude mít ně-
kdo ze zastupitelů zájem, může se tohoto setkání zúčastnit, uvedl starosta Daniel Krejsa. Sám si není 
jistý, zda se toho setkání bude moci z časových důvodů zúčastnit.

• Schvaluje záměr prodeje pozemku p. č. 911/2 o výměře 403 m2 a p. č. 82/1 s výměrou 1210 m2, 
k.ú. Celné.
Žádost o odkoupení těchto pozemků byla na obecní úřad doručená již 2. 5. 2018. Zastupitelstvo 
obce na zasedání dne 16. 5. 2018 usnesením č. 86 odsouhlasilo dělení pozemkové parcely č. 911. 
To je k dnešnímu dni provedeno a snímek geometrického plánu máme zde k projednání. K tomu 
všemu žadatel přidal požadavek na odkup části p. č. 877, která slouží pro místní komunikaci a části 
p. č. 905/2 (nové p. č. 906/6) bývalého umělého vodního toku. S ohledem k tomu, že se dlouhodobě 
zastupitelstvo snaží kolem místních pozemních komunikací rozšiřovat celkovou šíři pozemků na 
8 m, nezahrnulo tuto parcelu (906/6) do záměru prodeje. A to i s ohledem na přípojku vodovod-
ního potrubí k domu č. p. 109, která vede přes zmiňované parcely č. 877 a 905/2 (nové p. č. 906/6). 
Z  tohoto důvodu zastupitelstvo obce nezahrnulo ani část parcely č.  905/2 (nové p.  č.  906/6) do 
záměru prodeje.
Hlasovali pro: 1,2,3,4,5,6,7,8,9,10,11 proti.0, omluveni: 0

• Bere na vědomí zprávu kontrolního výboru (Karel Vencl, předseda kontrolního výboru).
Zpráva byla zaměřena na tyto vybrané stavební akce: Opěrná zeď u aut. zastávky u kostela v Tě-
choníně, akce je před dokončením – předpokládané náklady celkem 1 014 724 Kč. Kaple v Celném: 
zbývá provést restaurátorské činnosti 2. etapa, byly provedeny opravy a nátěry zdiva restaurátorské 
činnosti 1. etapa, tesařské práce, elektroinstalace, zakoupení zvonů včetně instalace a uvedení do 
provozu – dosavadní náklady celkem 928 844 Kč. Rozšíření veřejného osvětlení u místní komuni-
kace podél MŠ, akce je ukončena, celkové náklady jsou 87 971 Kč, plánované byly 90 000 Kč.
Zpráva se dále zmiňovala o výběru kaucí od nových nájemníků obecních bytů, výší nedoplatků za 
svoz TDO a výší dlužné částky za nájemné z obecních bytů a prováděným vyúčtováním prodeje 
Těchonínských listů. Zpráva je přiložena k tomuto zápisu.

Diskuse: (Příspěvky byly vzaty na vědomí).
Martin Olšar, zastupitel obce
• Informoval o možném napadení stromů kůrovcem. Požádal o možnost řešení stavu a přidělení pra-

cí spojených s odstraněním napadených stromů bez výběrového řízení, a to s ohledem na nutnost 
rychlého jednání. Reagoval zejména místostarosta a starosta s tím, že věc bude řešena v aktuální 
době dle rozsahu na základě posouzení vedením obce.

Josef Sedláček, místostarosta (Písemná zpráva z jednání je přílohou tohoto zápisu).
• Informoval o  jednání s p. Sandánusem z římskokatolické farnosti v Nekoři o nefungujících kos-
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telních hodinách v Těchoníně. Částka na opravu hodin je vyčíslena p. Sandánusem na 7 272 Kč, 
žádá o uhrazení celé částky, tedy obcí Těchonín, a dále žádá o pomoc při zajištění servisní činnosti 
smluvním pracovníkem obce. K bodu se vyjádřili jednotliví zastupitelé.

Karel Vencl, zastupitel obce
• K  hodinám uvedl, že je špatný elektromotor, ten musí být vyměněn. Zjistí možnosti levnějšího 

nákupu.
Informační zdroj: Zápisy z jednání Zastupitelstva obce Těchonín

Zpracoval: Karel Vencl, zastupitel obce
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Lípy svobody

 Ve svém dnešním příspěvku se budu věnovat stromům, které v naší obci zasadili naši předkové 
v souvislosti s významnými událostmi, jež se týkaly českého a slovenského lidu. V tomto roce Nada-
ce Partnerství, sídlící v Brně a zabývající se především péčí o životní prostředí, vyhlásila pátrání po 
stromech svobody – lípách, které byly na území České republiky vysazeny v roce 1918 (i 1919) po 
vzniku samostatného československého státu, ale i v dalších významných letech. V současné době je 
zaznamenáno 2 972 stromů svobody a k letošnímu významnému výročí došlo k 673 novým výsadbám. 
Nadace pátrala také po příbě-
zích lip svobody. I naše obec 
přihlásila svých 8 lip svobody, 
s  nimiž chci ve svém článku 
naše občany seznámit.
 Hledání těchto památ-
ných stromů se setkalo s vel-
kou odezvou nejen právě 
v obcích, kde rostou, ale také 
u  významných osobností. Ty 
vyjadřovaly velkou úctu ke 
stromům, jejich příběhům 
a  významu pro člověka. Pře-
devším ovšem vzhledem 
k  100. výročí vzniku ČSR se 
jejich obdiv týkal lípy, jež se 
díky historické tradici stala 
naším národním stromem. 
Oficiálně byla lípa naším ná-
rodním symbolem vyhlášena 
v  červnu roku 1848 na Vše-
slovanském sjezdu v Praze. 
Lipová ratolest je součástí 
české státní symboliky – uží-
vá se na vyznamenáních, 
státní pečeti, prezidentské 
standartě a  dále například 
na uniformách, erbech, ban-
kovkách atd. Právě proto byla 
lípa vysazována v dobách pro 
národ významných jako sym-
bol svobody a demokracie.
Ještě se stručně vrátím ke 
stromům, hlavně lípám, ve 
slovanské historii. Naši dávní 
předkové v  mohutných stro-

Z HISTORIE TĚCHONÍNA

Lípa u Černohousových (č. p. 58)



18

mech uctívali božstva, považovali je za vznešené a moudré. Lípa byla spojována se slovanskou bohyní 
lásky a krásy Ladou a obdivována kvůli životadárné síle. Tance a obřady byly věnovány lipovým kvě-
tům, lipové vůni. Pod lipami se konaly vesnické sněmy, soudy i kázání. Lidé se tu setkávali v přátelství 
a spolupráci. Lípa symbolizovala i matku, která dává svým dětem (lidem) vše potřebné – ze dřeva se 
dalo vyřezat vše důležité pro domov, počínaje lžící, dále štíty na obranu, ale i oltáře, ikony, také hudeb-
ní nástroje. Nezapomeňme rovněž na léčivé účinky lipového květu a medu právě z něj. Věřilo se, že do 
lípy neudeří blesk, a proto ji předkové vysazovali u domu a radovali se z jejího stínu a vůně. Vzhledem 
ke tvaru lipového listu, jenž připomíná srdce, lípa symbolizovala srdečnost, laskavost, štědrost, upřím-
nost a ochotu. Není divu, že si těchto stromů naši předkové vážili a ve svých obcích je vysazovali. Však 
máme v naší republice lípy staré přes 700 a 600 let. Ty už něco pamatují… Právě v roce 1918, kdy se 
rozpadlo po 1. světové válce rakouské mocnářství, se na oslavu svobody vysazovaly lípy ve slovanských 
zemích, které konečně nabyly svobodu, za niž tak dlouho bojovaly.
 V Těchoníně se ještě můžeme menším množstvím lip potěšit. Je dobře, že tento strom vysadili 
i u nás naši předkové a někteří z nás k významným dnům a výročím.
 Lípu svobody podle vyprávění pamětníků zasadil se školními dětmi správce české menšinové 
školy Alois Píša v roce 1918. Dlouholetý kronikář naší obce Antonín Špinler napsal o působení to-
hoto učitele povídku Zapadlý vlastenec (v knize povídek Lidé od Orlice). Alois Píša působil v naší 
obci, v níž žila česká menšina, v letech 1908 až 1919. Česká menšinová škola byla zřízena v roce 1904 
v  domě č.  p.  58 (dnes Černohousovi). Tam také žila Píšova rodina a  vedle tohoto domu byla lípa 
svobody vysazena. Správce školy učil děti nejen vlastenectví, ale u školy vedl také pěstitelské práce, 
založil oddělení lesních stromků, rozšířil cvičiště a získával žáky pro včelaření. Založil rovněž žákov-
skou knihovnu. Pamětníci vzpomínali na Aloise Píšu jako na neohroženého bojovníka za práva české 
menšiny a na člověka velkého sociálního cítění. Vznik ČSR v roce 1918 přivítali čeští obyvatelé s nad-
šením. Alois Píša zapsal do školní kroniky přání: „Kéž osvobozená česká škola na národě českém vy-
koná dílo omlazující a osvěžující, kéž odstraní z českého charakteru ty neduhy, jež na něj převrácená 
výchova naočkovala, a kéž jej ozdobí znovu těmi ctnostmi, kterým se před staletími obdivoval svět“. 
Lípa u Černohousových tedy v tomto říjnu oslaví svých sto let.
 Letos při oslavách 450 let od první písemné zmínky o obci Celné jsme získali fotografie ze sázení 
dvou lip svobody u sochy svatého Jana Nepomuckého vedle kaple svatého Jana Nepomuckého v Cel-
ném. Dne 1. května 1946 zde noví i původní obyvatelé Celného svorně zasadili nové lípy jako sym-
bol nové svobody po porážce fašismu. Na první fotografii sázejí stromy Emanuel Felgr a Ferdinand 
Netuschil. Na druhé fotografii si všimněte mohutné budovy za řečníkem (stála proti kapli a dnešní 
prodejně). To jsou tedy v průběhu dějin naší obce další dvě lípy svobody.

 

Lípy u sochy svatého Jana Nepomuckého v Celném.
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 V pamětní kni-
ze obce Těchonín je 
zapsáno na straně 
168: „Dne 28.  říj-
na 1968 byly na pa-
mátku 50. výročí 
vzniku ČSR vysaze-
ny u domu č. p. 172 
dvě lípy.“ Slavnost-
ního vysazení dvou 
lip malolistých se 
zúčastnili předse-
da MNV Jaroslav 
Krejčí, ředitel školy 
Antonín Špinler se 
svými žáky a mnoho 
dalších těchonín-
ských občanů. Lípy 
stojí u  č.  p.  172 na 
parcele č. 961/1 k. ú. Těchonín. Letos tedy oslaví tyto dvě pěkně vzrostlé 
lípy svobody svých 50 let.
 V  naší obci byly vysazeny ještě tři lípy malolisté (podle kroniky 
lípy svobody) v roce 1995 k 50. výročí osvobození naší země od faši-
smu  – jedna u  Památníku osvobození (parcela č.  968/2) a  dvě v  ha-
brovém parčíku u Obecního úřadu v Těchoníně (parcela č. 968/5). Na 
fotografii nejsou vysazující občané moc poznat, ale věřím, že se mi ně-
kteří přihlásí. Rádi své údaje upřesníme. Poznali jsme: Dáša Vodičková, 
Kateřina Foglová, Josef Sedláček, Martina Motyčková, sestry Leichtovy, 
Ilona Foglová, Jiří Fogl, pan Felcman, pan Jiří Leicht a paní Vodičková.
 To jsou tedy naše lípy svobody. Věřím, že budeme tyto krásné 
stromy chránit nejen proto, že nám mají připomínat důležité mezníky 
v naší historii a jsou naším národním symbolem, ale budeme si jich vá-
žit za všechno, čím jsou užitečné nejen pro člověka, ale i další živé tvory. 
Tím samozřejmě myslím i všechny ostatní lípy u nás.

Ivanka Špinlerová

Lípy u domu č. p. 172

Lípa u památníku

Lípy v habrovém parčíku u Obecního úřadu
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HC Těchonín (www.hctechonin.cz)
Těchonínští vyhlížejí začátek sezóny!
 Po letní pauze a drilu, který hokejisti nemají rádi, se konečně blíží hokejová sezóna. Tým HC 
Těchonín vstupuje do 15. ročníku Holba LHL ligy. V týmu se zatím neodehrály žádné změny. I nadále 
by tým měl být v kompletní sestavě, jako na konci loňské sezóny.
 Do Holba LHL ligy se přihlásilo celkem 42 týmů. První část by měla být rozdělena do 3 lig. Tě-
chonín se ukáže ve 2.lize společně s dalšími 13 týmy. 2. liga: LDM, Těchonín, Petrovice, Sloni, Yellow 
Sharks, Qanto, H.Třešňovec, Lev Banín, Verměřovice, Bobři, Forez, Rafani, Štíty, Tatenice. Herní sys-
tém by měl být stejný jako v minulých ročnících.
 Sestava Těchonína by měla být v původní sestavě, jako na konci minulého ročníku. Případné po-
sílení by mělo přijít v průběhu sezóny. Záleží na trhu s volnými hráči. Kde tým „tlačí bota“, je obrana, 
kde by bylo dobré posílit o  jednoho kvalitního obránce. V brance by jako jednička měl nastupovat 
Tomáš Jansa. Krýt záda by mu měl Franta Brdečka. V obraně se ukáží David Ordoš, Radek Fišer, Milo-
slav Diblík, Petr Dušek. V útoku Pepa Matyáš, David Krejsa, Tomáš Krč, Roman Richtr, Michal Ordoš, 
Martin Petr, Michal Šparlinek.
 Pár změn se přeci událo. Rodiny hráčů Pepy Matyáše, Tomáše Jansy a Michala Ordoše se rozrost-
ly o další „potencionální“ hráče. Pepovi se narodila dcera, Tomášovi kluk a Michalovi dvojčátka -dva 
kluci. Všichni se mají dobře a těší se, až budou moci fandit celému týmu! Sezóna 2018/2019 začíná!!!

Michal Ordoš

Stolní tenis (www.pinec.info)
 V minulé sezoně jsme v regionálním přeboru RP 4 skončili na prvním místě a postoupili jsme do 
RP 3. Protože hrací systém v této soutěži některým hráčům nevyhovuje, hrají se dva zápasy v sobotu, 
vytvořili družstvo Těchonín B a budou nadále hrát v pátek jeden zápas.
 Nová sezona pro družstvo A začíná 29. 9. 2018 s těmito družstvy: TJ Sokol Nekoř A, TJ Zálší B, 
TJ Sokol Mistrovice C, Sokol Mostek A, TJ Sokol Dolní Dobrouč A, TJ Sokol Žamberk D, TJ Sokol 
Libchavy B, TJ Sokol Plchovice Sršně A, TJ Sokol Sudslava C, TJ Sokol Těchonín A, Sportovní Klub 
Džbánov, TJ Lanškroun D.
 Družstvo B hraje první zápas 21. 9. 2018 a má ve skupině tyto soupeře: TJ Sokol Hnátnice B, TJ 
Sokol Žamberk E, TJ Sokol Horní Heřmanice A, TJ Sokol Tatenice B, TJ Jiskra Králíky C, TJ Sokol 
Lukavice B, SK Ledříček Bartošovice, TJ Sokol Líšnice B, TJ Sokol Těchonín B, TJ Sokol Nekoř B, TJ 
Sokol Dolní Dobrouč B.

Miroslav Kosek

Sbor dobrovolných hasičů Těchonín (www.hasici -techonin.cz)
 Prázdniny a čas dovolených máme za sebou, tudíž Vás seznámím s akcemi, které v tomto období 
proběhly.
 Dne 13. července se konal cyklistický závod O pouťový koláč, který byl věnován památce pana 
Jiřího Leichta. Zde jsme zajišťovali občerstvení a  také finanční podporu. V  červenci také proběhla 
Večerní soutěž v požárním útoku v Králíkách. Této soutěže se zůčastnili muži i  ženy ve smíšeném 
družstvu ve složení Michal Budiš, Roman Kouba, Alena Hejlová, Bobina Wendlová, Vendula Koubová 
a Eliška Hejlová.

SPOLKY V OBCI
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 Poslední víkend před začátkem školního roku patřil jako již tradičně Letnímu kinu. Děti i dospělí 
měli k dispozici bohaté občerstvení a k jídlu bramboráky, které nám mizely pod rukama. Akce se velmi 
vydařila.
 Za uplynulé období je to vše, v příštím informačním bločku se na Vás budu těšit.

Zuzana Foglová - jednatelka

Mladí hasiči
 Ani v létě 2018 jsme nezaháleli! Pronajali jsme si budovu bývalé Celní stráže v Horní Lipce a jeli 
všichni na prodloužený víkend plný her a zábavy. Ve čtvrtek 9. srpna jsme vyrazili auty směr Horní 
Lipka a ubytovali se v krásně zařízené budově Celní stráže. Prostředí bylo naprosto bez chyby. Snad 
i to, že děti s sebou letos neměly žádná elektronická zařízení, pomohlo k naprosto kamarádské, bezsta-
rostné a soutěživé atmosféře. V pátek jsme vyrazili na celodenní výlet po okolí, krásně se nám zatáhlo, 
a  tak výlet proběhl bez komplikací. Odměnou dětem byla jízda na bobové dráze v  Dolní Moravě. 

V sobotu se vedoucí vyřádili na přípravě nových her ve stylu „Máme rádi Česko!“. Ty sklidily tradiční 
úspěch a inspirovat se nechali i straší hasiči, kteří pro ty mladší přichystali hrůzostrašnou stezku od-
vahy. Žádnému mladému hasiči nebylo ublíženo, ale usnuli všichni jako miminka! V rámci ubytování 
nám příslušníci Celní stáže přichystali malou přednášku a předvedli práci s cvičenými psy. Všichni 
jsme velkým potleskem ocenili práci pejsků při hledání drog, cigaret a třeba i větších balíčků peněz 
v  kapsách kolemstojících. Pánové nám také předvedli, jak umí cvičený pes ochránit policistu před 
agresorem. V neděli jsme vyzkoušeli šikovnost a obratnost MH dalšími hrami a mohli jet spokojeně 
domů. Po celou dobu pobytu nám vařila paní kuchařka, které jsme na závěr poděkovali za výborné 
jídlo. Video z našeho pobytu můžete shlédnout na www.youtube.com pod názvem „Soustředění Mladí 
hasiči Těchonín - Horní Lipka 2018“.
 Letní horka nás už opustila a  mladí hasiči se začali zase každé úterý scházet na pravidelných 
schůzkách. Mladší kategorie v úterý, starší ve čtvrtek, vždy od 17hodin.

Jana Trojanová
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SPV Těchonín
 V pátek 13. 7. 2018 pro-
běhl již 10. ročník časovky 
horských kol. Akce známá 
dříve jako časovka „O pouťo-
vý koláč“, se letos poprvé jela 
jako „Memoriál Jiřího Leich-
ta“. Závodu o  délce 12,7 km 
a  převýšení 398 m se zúčast-
nilo celkem 63 závodníků. 
Jsme moc rádi, že se všichni 
startující dostali v  pořádku 
do cíle, i když někteří museli 
kvůli defektu dojít po svých. 
Ještě jednou bychom chtěli 
prostřednictvím TL poděko-
vat všem sponzorům i  všem 
pomocníkům, bez kterých by se závod mohl jen těžko uskutečnit. Veškeré výsledky i fotografie můžete 
najít na stránkách: www.techonin.net/casovka.
 Pomalu nám končí tenisová sezona. Je pravda, že se letos tenisový kurt příliš nevyužíval. Snad 
to příští rok bude lepší. Volejbalová parta si chodí celkem pravidelně jednou týdně zahrát, pokud to 
tedy počasí dovolí. Stále platí, že když by počasí např. v prosinci dovolilo nastříkat led, určitě se o to 
pokusíme.

Radim Trejtnar

Fotbal Těchonín (www.fotbal -techonin.cz)
 Dne 28. 7. 2018 jsme uspořádali v Těchoníně již 8. ročník Putovního turnaje starostů obcí v ko-
pané. Tento turnaj se odehrál v rámci oslav 45. výročí založení našeho oddílu. V parném sobotním 
odpoledni se na Celném představila mužstva z Těchonína, Červené Vody, Lichkova a Boříkovic.
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 Vítězem turnaje se stalo naše mužstvo, které při hracím systému každý s každým na 2x 20 minut, 
neztratilo ani bod a inkasovalo pouze jednu branku. Druhé místo obsadila Červená Voda, třetí skončil 
Lichkov a na čtvrtém místě se umístily Boříkovice. Na všech mužstvech bylo znát, že jsou prázdniny 
a dovolené v plném proudu. Trenéři a vedoucí týmů se určitě pořádně zapotili, než sehnali dostatečný 
počet hráčů. I přes řadu absencí měl turnaj slušnou úroveň. Někteří fotbalisté ukázali, že měli před 
startem nové sezony solidní formu. Domácí Polzer a Hnátnický Petr z Červené Vody se podělili o stře-
leckou korunu. Oba dva vstřelili tři branky. Výraznými oporami svých mužstev byli i všichni brankáři. 
Punc turnaji dodala přítomnost starostů Těchonína a Lichkova pánů Krejsy a Richtra, kteří se po ode-
hrání všech zápasů podíleli i na předání cen. Příští rok by se tento turnaj měl konat v Boříkovicích.
 Domácí klub se před samotným vyhlášením výsledků rozloučil s dlouholetými oporami Roma-
nem Špačkem a Pavlem Kmoškem. Roman Špaček, který přestoupil do Sopotnice, odehrál za Těcho-
nín 226 zápasů a vstřelil 125 branek. Pavel Kmošek, který ukončil hráčskou kariéru, odehrál za do-
mácí tým 418 zápasů a vstřelil 84 branek. Oběma jmenovaným patří velký dík za odvedené služby. Po 
skončení turnaje vystřídaly fotbalisty v rámci oslav hudební kapely (Dukla Vozovna, Wasabi a Thera-
phossa), které nám ještě více zpříjemnily sváteční sobotní večer.

Výsledky:
 Těchonín - Boříkovice 4 : 1 (2:0) (branky:Roček, Polzer, Černohous, Jandejsek - Krejčí)
 Lichkov - Červená Voda 1 : 3 (1:1) (branky: Filip - Hnátnický Petr 2x, Kopecký)
 Těchonín - Červená Voda 2 : 0 (0:0) (branky: Polzer, Turner)
 Lichkov - Boříkovice 1 : 0 (1:0) (branky: Matoulek Jan)
 Těchonín - Lichkov 4 : 0 (1:0) (branky: Polzer, Kroczak, Turner, Špaček)
 Boříkovice - Červená Voda 0 : 1 (0:0) (branky: Hnátnický Petr)
Pořadí:
 1. Těchonín 3 0 0 10:1 = 9 b.
 2. Červená Voda 2 0 1 4:3 = 6 b.
 3. Lichkov 1 0 2 2:7 = 3 b.
 4. Boříkovice 0 0 3 1:6 = 0 b.

 Už jsme odehráli i několik zápasů nové sezony. Bohužel nás po sestupu z 1.B třídy opustilo hodně 
hráčů a podle toho vypadají výsledky. Někteří hráči ukončili kariéru, další raději přestoupili do jiných 
oddílů. A někteří… Dalo by se k tomu napsat daleko víc, ale nemá to cenu. Pravdou je, že horko těžko 
skládáme mužstvo pro každé kolo. Postupně se snažíme získávat nové hráče a zabudovávat je do týmu. 
Budeme se snažit nesestoupit z této soutěže, ale naším daleko větším cílem zůstává záchrana samotné-
ho fotbalu v Těchoníně.

# Tým Z V VP PP P Skóre B
1. TJ Sokol České Heřmanice 6 6 0 0 0 41:5 18
2. Spartak Brandýs n.Orlicí 6 5 0 1 0 31:8 16
3. FK Jehnědí 1980 6 4 1 0 1 20:12 14
4. Sokol Dolní Dobrouč 6 4 0 1 1 27:11 13
5. TJ Sokol Verměřovice 6 3 0 0 3 14:8 9
6. TJ Sokol Klášterec nad Orlicí 6 2 1 1 2 12:23 9
7. SK Albrechtice nad Orlicí 6 2 1 0 3 6:7 8
8. TJ AZAS Dolní Čermná 6 2 0 1 3 7:7 7
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9. TJ Sopotnice 6 1 1 2 2 6:12 7
10. FC Jiskra 2008 B 6 2 0 0 4 19:22 6
11. Sokol Rudoltice 6 2 0 0 4 15:19 6
12. TJ Sokol Rybník 6 1 1 0 4 8:24 5
13. TJ Sokol Těchonín 6 0 2 0 4 5:28 4
14. 1.FC Žamberk B 6 1 0 1 4 6:30 4

S pozdravem TJ Sokol Těchonín.

Český rybářský svaz ‑ místní organizace Těchonín
 Vážení čtenáři TL, jako obvykle na tomto místě bych Vás rád seznámil s činností těchonínských 
rybářů za uplynulé období. Nejenom rybáře, ale i nás ostatní postihla vlna veder a dlouhé období su-
cha bez srážek. Pro naši malou vodu – rybárnu bylo toto období plné problematických dní. Nedostatek 
vody se začal projevovat ve stoupání teploty vody a klesání obsahu kyslíku v ní, což bylo pro ryby skoro 
fatální. Naštěstí se povedlo učinit nezbytné kroky a neštěstí bylo zažehnáno. Za pracovní nasazení 
děkujeme zejména panu Foglovi, Michalkovi a v neposlední řadě panu Novákovi. Díky popsaným 
obtížím bylo i lovení na rybárně ztíženo. Podzim nám však může mnohé vynahradit. Po prázdninách 
začne opět činnost rybářského kroužku a mladí rybáři se mohou těšit na další informace, učivo a nové 
zážitky u vody. V příštím vydání TL Vás budeme informovat o úlovkovosti a činnosti v uplynulém 
roce. Závěrem Vám přejeme hezké a sluncem prohřáté podzimní dny.

Za MO ČRS Těchonín z.s. – Josef Sedláček.

Klub důchodců
 Letní setkání našich důchodců probíhala formou přátelského posezení, besedováním, sezna-
mováním s  děním v  obci, 
akcemi obecního úřadu 
a  samozřejmě zpěvem, 
doprovázeným hrou na 
kytaru. U  Fikejzových 
v Otmarce jsme si pochut-
nali na grilovaném kuřátku 
a vydrželi dlouho při zpěvu 
a  vyprávění veselých pří-
hod i  vtipů. S  hrou na ky-
taru teď vypomáhá Václavu 
Prüherovi Mirek Hubálek 
a  zpívají všichni, hlavně 
na přání Ládi Filipa, který 
vzpomíná na ty nejstarší 
melodie. Další posezení 
v hasičské zbrojnici se neslo 
v podobném duchu, společně jsme také oslavili srpnové svátky a narozeniny. Dne 20. září vyrazíme na 
tajný výlet směrem jižní Morava. S jeho průběhem Vás seznámíme příště!

Ivanka Špinlerová
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 Po vydařeném létě máme opět měsíc září, čas, kdy žáci vykročili do nového školního roku 2018-
2019. Škola v Těchoníně má od letošního roku dvě třídy se 30 žáky. Ze Studeného dojíždí 6 žáků.
První školní den třídní učitelka Mgr. Lenka Kreuselová a starosta obce Daniel Krejsa přivítali 4 nové 
prvňáčky - Nikolu Chládkovou, Jana Kaplana, Lukáše Vaníčka, Mikuláše Ziku, kteří přišli v dopro-
vodu svých rodičů. Po přivítání a povzbudivých slovech dostali od paní učitelky a pana starosty milé 
dárky a kytičku. Společně s nimi do školních lavic usedlo 10 žáků druhého ročníku. Třídní učitelka 
Mgr. Klára Vaníčková přivítala ve druhé třídě žáky třetího, čtvrtého a pátého ročníku. Učitelský 
kolektiv doplňuje, DiS. Dana Procházková.
 Během prvního dne se paní vychovatelce Lence Krejčové zcela naplnila školní družina, a to 25 
dětmi. V mateřské škole se vedoucí učitelka Mgr. Iva Jirušková a učitelka, DiS. Anna Břinčilová vě-
nují 23 dětem. O provozní zázemí se nám ve škole stará p. Lucie Vaníčková, v mateřské škole p. Šárka 
Koubová. Jako vždy nás při příchodu do školy a školky přivítaly s úsměvem. Ke konci léta jsme se již 
těšili na obědy od kuchařky p. Aleny Veselé a vedoucí jídelny p. Hany Jentschkové. Denně vaří 100 
obědů, a to nejen pro školáky a jejich zaměstnance, ale také pro ostatní strávníky.
 Žákům ZŠ a MŠ přeji, aby se jim u nás líbilo. Přicházeli domů spokojeni s výsledky svých nově 
získaných vědomostí a zkušeností. Rodičům, aby našli co nejvíce společného času se svými dětmi.

Mgr. Lenka Kreuselová, ředitelka školy

Zastupitelstvo obce:
Říjen
 Ustavující zasedání nově zvoleného zastupitelstva.

Těchonínské listy
Termín uzávěrky a prodeje TL – ZIMA 2018
 Uzávěrka: v pátek 7. 12. 2018, v prodeji budou v pátek 21. 12. 2018
 Termín platí pro přispěvatele stálé i příležitostné.
 Termín uzávěrky je nejzazší termín pro odeslání nebo odevzdání příspěvku.

 Příspěvky prosím zasílejte na adresu: listy@techonin.cz nebo na adresu vencl.k@seznam.cz 
nebo můžete písemný příspěvek předat kterémukoliv členu redakční rady, jejich jména jsou uvedena 
na zadní straně obalu Těchonínských listů.
 
 Těchonínské listy můžete zakoupit: Konzum Těchonín, prodejna potravin na Celném, Obecní 
úřad Těchonín, informační centrum Jablonné nad Orlicí, Vencl Karel Těchonín – u něho lze také 
sehnat výtisk každého doposud vydaného čtvrtletníku Těchonínské listy z let 2011, 2012, 2013, 2014, 
2015, 2016, 2017, 2018.

Na Obecním úřadu v Těchoníně jsou stále k zakoupení:
 Almanach: Celné 1568 – 2018
 Almanach: Těchonín 1514 – 2014

ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÁ ŠKOLA

INFORMAČNÍ OKÉNKO
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Životní jubilea
Červenec
 50 let  Adámková Jana Těchonín
 65 let  Leicht Jan  Těchonín
 70 let  Krosnář Otto Těchonín
 80 let  Budišová Věra Těchonín
 
Srpen
 50 let  Kmošková Romana Těchonín
 60 let  Moravec Jaroslav Těchonín.
 65 let  Černohous Jiří Těchonín
 91 let  Černohousová Marie Těchonín
 94 let  Duchoňová Marie Těchonín
 
Září
 55 let  Jentschková Hana Těchonín
 65 let  Čadová Marie Těchonín
 70 let  Urbanová Marie Těchonín

Blahopřejeme, hodně štěstí a zdraví.

 
 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Radost vidět a rozumět, to je nejkrásnější dar přírody.
(Albert Einstein)

 

?
Počty obyvatel v částech obce

a v celé obci Těchonín:

Počet obyvatel v obci Těchonín
k 31. 8. 2018

607
(517 dospělých + 90 dětí)

Celné:
106

(91 dospělých + 15 dětí)

Stanovník
17

(12 dospělých + 5 dětí)

Těchonín
484

(414 dospělých + 70 dětí)

Trocha statistiky…

Dne 22. 9. 2018 je tomu rok,
co nás navždy opustil

náš milovaný druh, tatínek, 
dědeček a kamarád

Eduard Juračka.
S láskou v srdci a vděčností 

vzpomíná celá rodina

Dne 6. 9. 2018 uplynul rok, co 
nás navždy opustila naše

drahá maminka a babička,
paní Anna Mertová.

S láskou vzpomínají synové
Miloš, Jaroslav a Radim  

s rodinami.
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VOLEBNÍ PROGRAM KSČM 2018 ‑ 2022
pro volby do zastupitelstva obce Těchonín konané ve dnech 5.a 6. října 2018.

Vážení spoluobčané,
 Komunistická strana Čech a Moravy obce Těchonín oceňuje práci zastupitelů v minulém voleb-
ním období a věří, že zastupitelé za KSČM budou i nadále pracovat pro občany a podílet se na rozvoji 
obce.

Při zvolení do zastupitelstva obce budeme podporovat a prosazovat:

SLUŽBY
• zachování pracoviště pošty, případně zřízení služby Partner
• zachování prodejen potravin v Těchoníně a Celném, prodejní dobu dle potřeb občanů
• zachování autobusových a vlakových spojů, návrhy a podněty pro zlepšení

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ
• rozšiřování separace odpadů, sběr bioodpadů a jejich likvidaci bez zvýšených finančních náro-

ků na občana
• zachování, udržování a rozšiřování zelených ploch, péči o památná místa

BYDLENÍ
• udržování, opravy a v případě potřeby výstavbu nových nájemních bytů pro mladé rodiny a se-

niory, reinvestování 70 až 80% finančních prostředků získaných z čistého nájemného pro tyto 
účely, opravu objektu č. p. 95 pro účely bydlení zcela nebo částečně

• přípravu stavebního místa, sídliště U kasáren, pro výstavbu rodinných domků, provedení prů-
zkumu zájemců o výstavbu na tomto místě, což je nutné z důvodu finančního zajištění

• zachování všech nájemních bytů, zamezení jejich případného prodeje

ŠKOLSTVÍ, KULTURA, SPORT
• materiální zabezpečení školských zařízení, dostupnost stravování žáků
• vydávání místního zpravodaje čtvrtletníku Těchonínské listy i nadále, činnost klubu důchod-

ců, činnost kočovné divadelní společnosti Bouda, finanční podporu pro kulturní a sportovní 
činnosti v obci

• udržování a modernizaci stávajících sportovišť, udržování a zlepšování podmínek pro aktivity 
dětí a mládeže k využití volného času formou sportovních a zájmových činností ve škole a zá-
jmových kroužcích

DOPRAVA, VEŘEJNÉ OSVĚTLENÍ, POŽÁRNÍ OCHRANA
• udržování, opravy a rekonstrukce místních komunikací, opravy a výstavbu chodníků
• dopravní a technická opatření směřující k zamezení nedodržování rychlosti vozidel projíždě-

jící po hlavní silnici obcí, opatření k zvýšení bezpečnosti chodců na této silnici a na místních 
komunikacích

• udržování a včasné provádění oprav veřejného osvětlení, jeho modernizaci, v odůvodněných 
případech jeho rozšiřování, přizpůsobení doby svícení příjezdu prvního vlaku ráno a posled-
ního vlaku večer

KOMUNÁLNÍ VOLBY 2018
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• zabezpečení dobrovolného hasičského sboru materiálně, výstrojí a výzbrojí dle potřeby

PODÍL OBČANŮ NA SPRÁVĚ OBCE
• věcné a průhledné informování občanů o rozhodování a hospodaření s finančními prostředky
• zastoupení občanů v samosprávných orgánech obce, ve výborech zastupitelstva a komisích, za-

pojování občanů do řešení problémů obce

 Vážení spoluobčané, budeme prosazovat náš program, obhajovat vaše zájmy a řešit problémy 
obce. Program je otevřený vašim dalším návrhům a námětům, o kterých se s vámi chceme radit.
Děkujeme za Váš hlas.

VOLEBNÍ PROGRAM Nezávislých kandidátů č. 1 a 2
pro volby do zastupitelstva obce Těchonín konané dne 5. a 6. října 2018

 
Vážení spoluobčané,
 nejdříve bych chtěl poděkovat za Vaši důvěru v předchozím volebním období, kdy jsem vykoná-
val funkci místostarosty naší obce a byl volen z řad nezávislých kandidátů.
 Pokud budeme bilancovat v této době náš předešlý volební program, který jsme přednesli u mi-
nulých voleb do zastupitelstva obce v roce 2014, zjistíme, že je splněn takřka v celém rozsahu. Veškerá 
činnost a naše nemalé úsilí bylo směřováno k dokončení velkých akcí. Zejména zvyšování komfortu 
bydlení - zateplování obecních budov, zvýšení bezpečnosti pěší dopravy a příprava nové lokality pro 
zástavbu rodinných domů. V současné době již víme, že jsme na tuto činnost získali i nemalé finanč-
ní prostředky z  jednotlivých dotačních titulů a nyní již probíhají další úkony spojené ať s přípra-
vou, či realizací samou. Naše práce byla zaměřena i na spoustu dalších činností a v žádném případě 
bych nechtěl tvrdit, že méně důležitých. Nechci Vás obtěžovat výčtem toho, co se kdy neprovedlo, 
mělo by se udělat a podobně, koneckonců jste o naší činnosti byli informování jednotlivými výnosy 
z jednání zastupitelstva obce, příspěvky v Těchonínských listech a na internetových stránkách obce 
Těchonín. Sami jste zaznamenali naši činnost ve školství, tělovýchově, bytovém hospodářství, na ko-
munikacích, památkách, v oblasti životního prostředí, na veřejných prostranstvích, společenských 
akcích atd.
 Pokud jsme Vás jakožto nezávislí kandidáti nezklamali svou předchozí činností, ztotožňujete se 
s duchem předloženého volebního programu a dáte nám svou důvěru, bude nám ctí jej pro Vás plnit:

ŠKOLSTVÍ, TĚLOVÝCHOVA
• Zateplení budovy školní jídelny
• Úprava prostor (areálů) kolem objektů ZŠ a MŠ
• Rozšíření prostor pro tělovýchovu a kulturní vyžití (hledat cestu k výstavbě prostor pro tělový-

chovu a kulturní vyžití)
• Modernizace sportovního areálu pod ZŠ
• Podpora sportovních aktivit a školství

BYTOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ, STAVBY, POZEMNÍ KOMUNIKACE
• Využití podstřešních prostor objektu MŠ a ŠJ
• Oprava veškerých obecních bytových domů včetně zateplování, výměny oken a dveří, úpravy 
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jejich okolí
• Opravy obecních nájemních bytů vč. výměny rozvodů vody, kanalizace, elektřiny
• Výstavba malometrážních ekonomických bytů pro start mladých rodin
• Výstavba bytů pro seniory
• Vytvoření podmínek pro výstavbu rodinných domů na základě nového územního plánu, rozvoj 

obce v lokalitě U Kasáren
• Zlepšení parkování u místní prodejny Konzum
• Výstavba nových parkovacích míst u místní MŠ a ŠJ
• Oprava obecních pozemních komunikací včetně zvýšení bezpečnosti silničního provozu (Do-

končení akce: „Zvyšování bezpečnosti pěší dopravy při silnici č. II/311 úseku centra obce Tě-
chonín“)

• Doplnění potřebného dopravního značení v obci
• Oprava a údržba autobusových zastávek

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ, VEŘEJNÁ PROSTRANSTVÍ
• Údržba zeleně mimo lesní pozemky
• Úprava a údržba veřejného prostranství
• Hospodaření s obecními lesy dle převzaté osnovy ze životního prostředí

KULTURNÍ PAMÁTKY, KULTURA
• Oprava památek, pomníků, hřbitovů a křížků
• Podpora vydávání čtvrtletníku Těchonínské listy, vydávání obecního kalendář, propagace obce
• Udržitelnost místních tradic
• Podpora knihoven (Těchonín, Jablonné nad Orlicí)
• Podpora místních organizací, kultury a práce s mládeží
• Podpora aktivit seniorů
• Vybudování naučné stezky mapující jednotlivá historicky zajímavá místa v katastru naší obce

KOMUNÁLNÍ SLUŽBY, TECHNICKÁ INFRASTRUKTURA, OCHRANA OBYVATELSTVA, 
ZDRAVOTNÍ PÉČE, OBECNÍ ÚŘAD

• Rozšíření technického zázemí a zařízení pro komunální služby v obci
• Údržba, rozšíření a vytvoření pasportu veřejného osvětlení, pozemních komunikací a kanali-

zace
• Zajištění ochrany spoluobčanů (pečovat o digitalizovaný povodňový plán, zabezpečovat čin-

nost místního SDH vč. vybavení)
• Zajištění součinnosti při změnách dopravní obslužnosti
• Udržitelnost a podpora lékařské péče
• Udržitelnost prodejny potravin v Těchoníně a Celném
• Zkvalitňování informovanosti občanů prostřednictvím internetových stránek obce, vývěsných 

desek, úředních desek a dalších informačních kanálů směrem k občanům
• Účelné využívání dotací (z rozpočtu Pardubického kraje, Evropské unie apod.)

Za sdružení Nezávislých kandidátu č. 1 a č. 2.
Josef Sedláček, místostarosta obce
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Chodci, cyklisté a řidiči senioři v dopravě

 Další z našich preventivních článků budeme věnovat 
oblasti silničního provozu, chodcům, cyklistům, řidičům 
a především seniorům v dopravě. Ač dopravní nehodovost 
má z dlouhodobého hlediska klesající tendenci, co se týká 
jak počtu, tak tragických následků nehod, jistě je na mís-
tě si připomenout několik základních pravidel. Vzhledem 
k tomu, že se jedná o poměrně obsáhlé téma, pokusím se vyzdvihnout věci, které by vás mohly zají-
mat. Řekneme si, kdo je vlastně chodec, jaké má povinnosti a jak je to s domnělou absolutní předností 
na přechodu pro chodce. Zopakujeme si, kdo a kde by měl nosit reflexní prvky. Dále si řekneme, zda 
je v pořádku, když občas vidíme většinou cyklistky – ženy, jak vezou na jízdním kole nákup, jednou 
rukou řídí a v druhé ruce drží deštník, aby nezmokly nebo jaká hrozí pokuta cyklistům, kteří jedou 
pod vlivem alkoholu. A v neposlední řadě si připomeneme, jak je to se zdravotními prohlídkami u ři-
dičů starších 65 let a s jízdou na vozítkách segway.
 
 Chodec – Kdo je vlastně chodec? Zákon hovoří tak, že chodec je i osoba, která tlačí nebo táhne 
sáňky, dětský kočárek, vozík pro invalidy nebo ruční vozík o celkové šířce nepřevyšující 60 cm, po-
hybuje se na lyžích, kolečkových bruslích nebo obdobném sportovním vybavení anebo pomocí ruční-
ho nebo motorového vozíku pro invalidy, vede jízdní kolo nebo motocykl o objemu válců do 50 cm3 
nebo psa. Každý tento chodec je účastníkem silničního provozu a má určité povinnosti. Zákon ukládá 
chodci povinnost použít chodník nebo stezku pro chodce (ta bývá označená dopravní značkou). Tam, 
kde chodník není, chodí se po levé krajnici nebo co nejblíže levému okraji vozovky a to v počtu 
maximálně dva chodci vedle sebe. Ač zákon ukládá chodcům, aby byli označeni reflexními prvky za 
snížené viditelnosti pouze mimo obec, policie obecně doporučuje být za snížené viditelnosti označen 
reflexními prvky všem chodcům a cyklistům. Pokud se pohybujete pomocí hole, určitě jí opatřete také 
reflexními prvky. Stejně to platí i pro případ, kdy za snížené viditelnosti venčíte psa, kde doporučuje-
me označit obojek i vodítko. Na používání reflexních prvků policie zaměřuje i řadu dopravně bezpeč-
nostních akcí, kde různé prvky s retroreflexních materiálů rozdává. Jinou volbou může být i označení 
se neoslňujícím světlem například z jízdního kola. Toto světlo bychom doporučili připevnit třeba na 
paži, která je blíže do vozovky. Co se týká přecházení vozovky, policisté se občas setkávají s mylným 
výkladem zákona v tom smyslu, že chodec má absolutní předost, což opravdu tak není. Doporuču-
jeme dbát především na své zdraví, při přecházení vozovky být ostražití, nebýt roztržití a myslet na 
to, že je lepší někam přijít o chvíli později, než nedojít už nikdy. Tam kde je přechod pro chodce, je 
chodec povinen jej užít. Pokud na komunikaci přechod není, má chodec povinnost přecházet vozovku 
kolmo k její ose. Každý by měl mít na paměti, že chodci a cyklisté jsou nejzranitelnějšími účastníky 
silničního provozu a tak k sobě a ostatním účastníkům přistupovat.

 Cyklista – Cyklista je řidič nemotorového vozidla, tzn. také účastník silničního provozu. Jízda 
pod vlivem alkoholu je stejně jako u řidičů vozidel na kole zakázaná a pokuty nejsou zrovna nízké. 
Pokud by cyklistovi policisté naměřili do 1 promile alkoholu v dechu, hrozí mu pokuta od 2.500 do 
20.000 korun, nad 1 promile alkoholu v dechu 25.000 až 50.000 korun pokuty a stejně tak, když se 
cyklista odmítne dechové zkoušce podrobit. Na kole se jezdí při pravém okraji vozovky, a pokud je 
zřízen jízdní pruh pro cyklisty nebo stezka pro cyklisty, je povinnost jich cyklista užít. Cyklista mladší 
18 let je povinen mít na hlavě za jízdy řádně připevněnou ochrannou přilbu. Policisté však doporučují, 
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aby přilbu nosili všichni cyklisté bez rozdílu věku. Dítě mladší 10 let smí jet na silnici jen pod dohle-
dem osoby starší 15 let. K osvětlení cyklisty zákon říká, že cyklista je povinen za snížené viditelnosti 
mít za jízdy rozsvícen světlomet s bílým světlem svítícím dopředu a zadní svítilnu se světlem červe-
né barvy nebo přerušovaným světlem červené barvy. Je    -li vozovka dostatečně a souvisle osvětlena, 
může cyklista použít náhradou za světlomet svítilnu bílé barvy s přerušovaným světlem. K výše uve-
denému příkladu převážení nákupních tašek a jiných zavazadel na jízdním kole se vztahuje ustano-
vení zákona, které hovoří o tom, že cyklista nesmí jet bez držení řídítek, držet se jiného vozidla, vést 
za jízdy druhé jízdní kolo, ruční vozík, psa nebo jiné zvíře a vozit předměty, které by znesnadňovaly 
řízení jízdního kola nebo ohrožovaly jiné účastníky provozu na pozemních komunikacích. Kdo z vás 
někdy vezl na řídítkách těžké nákupní tašky tak jistě ví, před čím chci varovat. Nákupní taška pak při 
potřebě udělat nějaký manévr často převezme řízení kola za vás, což ohrožuje nejen vás samotné, ale 
i ostatní účastníky silničního provozu. Proto doporučujeme si opatřit na jízdní kola košíky či jiné no-
siče. Pokud byste potřebovali za jízdní kolo připevnit vozík, je to možné, avšak zákon vám povoluje 
připojit přívěsný vozík do maximální šířky 90 cm, který bude mít vzadu dvě červené odrazky netroj-
úhlelníkového tvaru. Pokud chce cyklista přejet vozovku na druhou stranu a použije k tomu přechod 
pro chodce, musí kolo vést. Pokud užije přejezd pro cyklisty, musí se přesvědčit, zda může vozovku 
bezpečně přejet, aniž by ohrozil sebe nebo ostatní účastníky silničního provozu. Stejně jako chodci 
jsou i cyklisté jedni z nejvíce zranitelných účastníků silničního provozu a proto je na místě opatrnost 
a ohleduplnost.

 Řidič – senior – o řízení vozidla bychom zde mohli psát sáhodlouhé povídání, nicméně co je pro 
řidiče – seniory nad 65 let důležité při řízení vozidla je mít u sebe potvrzení o zdravotní způsobilosti. 
Lékařské prohlídce je řidič povinen se podrobit nejdříve 6 měsíců před dovršením 65 a 68 let a nej-
později pak v den 65. a 68. narozenin. Po 68 roce věku pak každé dva roky. Řidič je povinen mít při 
řízení toto potvrzení u sebe a na výzvu policisty mu jej předložit. Pokud řidič toto potvrzení nemá, 
hrozí mu pokuta ve výši 5.000 až 10.000 korun plus zákaz řízení od 6 měsíců do 1 roku. Občas se jako 
policisté setkáváme s tím, že starší lidé jsou od určitého věku méně pozorní, zhoršuje se jim zrak, sta-
bilita, sluch a tak podobně a je pro ně těžší se přizpůsobit současné extrémně rychlé dopravě. A právě 
pro seniory od 65 let v současné době probíhá projekt „Jedu s dobou“, který realizuje Asociace center 
pro zdokonalovací výcvik řidičů AČR. Jedná se o zhruba půldenní zdokonalovací školení pro senio-
ry, kde se dozvědí novinky z legislativy, bezpečnosti silničního provozu a zdravovědy s praktickým 
ověřením řidičských návyků s vlastním vozidlem. Nejbližší kurzy budou probíhat na Autodromu ve 
Vysokém Mýtě nebo v Hradci Králové v sobotu 21. dubna 2018 nebo v neděli 20. května 2018 vždy 
od 8 a od 14 hodin. Kurz je zdarma, ale vzhledem ke kapacitě míst je nutné se přihlásit na webových 
stránkách www.jedusdobou.cz Policie vřele tento kurz doporučuje!

 V úvodu jsem ještě slíbila informaci k ježdění na vozítkách segway. Na ten zákon pohlíží jako 
na osobní přepravník a hovoří tak, že na a osobním přepravníku se samovyvažovacím zařízením nebo 
obdobném technickém zařízení se lze na chodníku, stezce pro chodce, stezce pro chodce a cyklisty 
nebo na odděleném pruhu pro chodce na stezce pro chodce a cyklisty nebo na pěších a obytných zó-
nách pohybovat nejvýše rychlostí srovnatelnou s rychlostí chůze. Obce mohou nařízením vymezit na 
svém území místa, kde je provozování těchto přepravníků zakázáno a tato místa je povinna označit 
dopravní značkou.
 Vzhledem k tomu, že se blíží jaro, přeji vám i sobě co nejméně studených sychravých dnů a co 
nejvíce dnů krásných a prosluněných!

por. Ing. Markéta JANOVSKÁ
tisková mluvčí policie Pardubického kraje
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